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PM 2008:190 RIV (Dnr 321-4904/2007) 

 

 

Förskolepeng för kommunala förskolor och familjedaghem 
 

 

Borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta följande 

1. Anmälan av remissammanställning i ärende om förskolepeng för kommunala 

förskolor och familjedaghem (dnr 321-4904/2007) läggs till handlingarna. 

2. Ärendet föreslås avskrivet med hänvisning till finansborgarrådets förslag till 

budget för 2009 (se bilaga 13:3 till budgetförslaget). 

3. Under förutsättning av kommunfullmäktiges budgetbeslut för år 2009, ger 

kommunstyrelsen stadsdirektören i uppdrag att ta fram tekniska anvisningar 

för förskolepengen. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Lotta Edholm anför följande. 

 

Ärendet 

 

Stadsledningskontoret föreslår att en förskolepeng inrättas för kommunala förskolor 

och familjedaghem från och med den 1 januari 2009. Förskolepengen föreslås utgöra 

en lägstanivå på den andel av grundschablonen som stadsdelsnämnderna måste för-

dela till förskolor och familjedaghem. För förskolorna innebär förslaget en pengnivå 

på lägst 77 % av grundschablonen och för familjedaghemmen 94 %. Stadslednings-

kontoret föreslår vidare att alla kostnader, utom vissa lokalkostnader samt förvalt-

nings- och verksamhetsövergripande administration, ska ingå i pengen. 

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsdelsnämnderna Bromma, Enskede-Årsta-Vantör, 

Farsta, Hägersten-Liljeholmen, Hässelby-Vällingby, Kungsholmen, Norrmalm, Rin-

keby-Kista, Skarpnäck, Skärholmen, Spånga-Tensta, Södermalm, Älvsjö och Öster-

malm.  

Bromma stadsdelsnämnd anser att den föreslagna pengnivån är rimlig. Nämnden 

vill särskilt understryka vikten av att det tydligt framgår vad som ingår i pengen.  

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd anser att förhållandet 77% mellan peng 

och schablon är rimligt. Förvaltningen instämmer i att kostnader som förskolorna kan 

påverka ska fördelas till respektive enhet.  

Farsta stadsdelsnämnd ställer sig positiv till en gemensam förskolepeng för hela 

staden. Den ekonomiska effekten för Farsta blir en marginell ökning av pengen.  

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd anser att den föreslagna procentsatsen 

för pengnivån är rimlig. Nämnden anser att det finns anledning att vara vaksam på 

hyreskostnadernas framtida utveckling. 

Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd instämmer i förslaget till förskolepeng och 

bedömer att den föreslagna nivån innebär en förstärkt ekonomi för förskolorna.  
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Kungsholmens stadsdelsnämnd anser att systemet med förskolepeng är bra. 

Nämnden vill särskilt belysa vilka kostnader som ska ingå i pengen.  

Norrmalms stadsdelsnämnd anser att de förvaltningsövergripande kostnaderna är 

något högre än den nivå som föreslås ligga utanför pengen. 

Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd anser att förslaget endast påverkar de kommunala 

verksamheterna marginellt. Dagens pengnivå är väsentligt högre än den föreslagna 

miniminivån. 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd anser att den föreslagna nivån är i nivå med den peng 

som utbetalas i dag.  

Skärholmens stadsdelsnämnd betalar i dag ut en högre peng än den föreslagna 

miniminivån till förskolan.  

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd anser att den föreslagna pengnivån är välavvägd. 

Nämnden anser det viktigt att varje resultatenhet får så tydliga ekonomiska förutsätt-

ningar som möjligt. 

Södermalms stadsdelsnämnd föreslår en något lägre grundschablon för förskolan 

och att resterande medel avsätts i en särskild buffert. 

Älvsjö stadsdelsnämnd anser att den föreslagna nivån är välavvägd och utgör en 

rimlig lägstanivå. För Älvsjös förskolor innebär förslaget en höjning av pengen. 

Östermalms stadsdelsnämnd anser att kostnader som förskolorna kan påverka bör 

fördelas till respektive enhet. Förslaget innebär en liten höjning av pengen i stadsde-

len. 

 

Mina synpunkter 

 

Budgetförslaget 2009 innebär att en kommunal förskolepeng införs i Stockholm.  

Stadens förskolor garanteras en peng på som lägst 77 procent av den av kommun-

fullmäktige fastslagna schablonnivån. För familjedaghem blir miniminivån 94 pro-

cent av schablonen. I och med budgetförslaget kan detta ärende avskrivas. 

Jag föreslår att borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta följande 

1. Anmälan av remissammanställning i ärende om förskolepeng för kommunala 

förskolor och familjedaghem (dnr 321-4904/2007) läggs till handlingarna. 

2. Ärendet föreslås avskrivet med hänvisning till finansborgarrådets förslag till 

budget för 2009 (se bilaga 13:3 till budgetförslaget). 

3. Under förutsättning av kommunfullmäktiges budgetbeslut för år 2009, ger 

kommunstyrelsen stadsdirektören i uppdrag att ta fram tekniska anvisningar 

för förskolepengen. 

 

 

Stockholm den 19 september 2008 

 

LOTTA EDHOLM 

 

 

Bilaga 

Reservationer m.m. 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 
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Reservation anfördes av borgarråden Carin Jämtin och Roger Mogert  (båda s) och 

Ann-Margarethe Livh (v) enligt följande. 

 

Vi föreslår borgarrådsberedningen föreslå kommunstyrelsen besluta att  

1. Avslå föredragande borgarrådets förslag till beslut. 

2. Därutöver anföra följande. 

 

I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i stadens förskolor är det självklart att en stor del 

av de avsatta medlen ska tilldelas verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade 

resurser för att ha möjlighet att arbeta med såväl kvalitetsutveckling såväl som små barngrup-

per. 9 av 14 stadsdelsnämnder klarade inte att nå målen om 14 respektive 18 barn i grupperna 

under förra året, och om grupperna inte ska bli ännu större behöver staden se till att satsa på 

förskolan och skjuta till mer pengar. Den moderatledda majoriteten pratar om satsningar på 

förskolan men sanningen är att deras budget inte räcker att täcka förväntade pris- och löneök-

ningar. 

Vi anser att stadsdelsnämnderna ska ha kvar möjligheten att fördela resurser mellan olika 

verksamhetsområden för att tillgodose de lokala behoven. Inrättandet av förskolepeng innebär 

att den borgerliga majoriteten inte längre låter stadsdelsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i 

sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att behoven inom förskolan är likadana oavsett 

vilka barnen är, oavsett förskola och oavsett stadsdelsnämnd. Att fastslå en peng försvagar 

stadsdelsnämndernas handlingsutrymme och omöjliggör för dem att göra prioriteringar, om-

fördela pengar och styra den verksamhet som de är ansvariga för. Istället centreras den eko-

nomiska, och sålunda även den politiska och organisatoriska, makten till kommunfullmäktige. 

I den moderatledda majoritetens budgetförslag för 2009 avskaffas den särskilda ersättning 

som stadsdelsnämnderna får för att klara barnomsorgsgarantin. Istället fördelas pengarna ut 

till både kommunala och enskilda förskolor. Detta trots att de enskilt drivna förskolorna inte 

tar ansvar för förskoleutbyggnaden och att barnomsorgsgarantin ska hållas. De kommunala 

förskolorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda stadens barn en förskoleplats, och också 

ansvaret för att barnomsorgsgarantin hålls. De enskilda förskolorna har inte samma skyldig-

heter som de kommunala att erbjuda platser och heller inga krav att delta i stadens kösystem 

för förskolan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor skiljer sig åt och går inte att 

jämföra. Förslaget innebär därmed att konkurrensneutraliteten minskar. 

 

Det antecknades till förteckningen att miljöpartiet lämnar ärendet utan eget ställ-

ningstagande.  

 

Kommunstyrelsen 

 

Reservation anfördes av Carin Jämtin, Roger Mogert, Tomas Rudin och Teres Lind-

berg (alla s) och Ann-Margarethe Livh (v) med hänvisning till reservationen av (s)  

och (v) i borgarrådsberedningen.  

 

Det antecknades till protokollet att miljöpartiet lämnar ärendet utan eget ställningsta-

gande. 
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ÄRENDET 

 

Kommunfullmäktige beslöt i budget för 2008 med inriktning för 2009 och 2010 att 

en förskolepeng ska införas från och med den 1 juli 2008. Stadsledningskontoret 

föreslår dock att införandet sker först den 1 januari 2009. En förutsättning för god 

ekonomisk hushållning är att stadens nämnder ges möjlighet till en god framförhåll-

ning när det gäller förändrade förutsättningar för sina verksamheter. 

Förskolepengen ska utgöra en lägsta nivå på den andel av grundschablonen som 

stadsdelsnämnderna måste fördela till förskolorna. Stadsledningskontorets förslag är 

att förskolepengen ska utgöra 77 % av grundschablonen. I pengen ska alla kostnader, 

utom vissa lokalkostnader samt förvaltnings- och verksamhetsövergripande administ-

ration, ingå. För familjedaghemmen föreslås förskolepengen uppgå till 94 %.  

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 22 februari 2008 har i huvud-

sak följande lydelse. 

 

Förskolepengen ska utgöra en lägsta nivå på den andel av grundschablonen som stads-

delsnämnderna måste fördela till förskolorna. Utgångspunkten i stadsledningskontorets för-

slag är en stor andel av resurserna ska fördelas ut direkt till respektive förskola, vilket stärker 

de kommunala förskolornas frihet och skapar konkurrensneutralitet mellan de kommunala 

och enskilt drivna förskolorna. En förutsättning för en väl fungerande förskolepeng är att det 

är tydligt vad som ingår i pengen innan den fastställs. Förutsättningarna för stadsdelsnämn-

derna ser väldigt olika ut och de nuvarande interna pengsystemen varierar i hög grad. 

Stadsledningskontorets förslag är att förskolepengen ska utgöra 77 % av grundschablo-

nen. I pengen ska alla kostnader, utom vissa lokalkostnader samt förvaltnings- och verksam-

hetsövergripande administration, ingå. För familjedaghemmen föreslås förskolepengen upp-

gå till 94 %.  

De enskilda enheterna kan inte påverka de förvaltningsövergripande kostnaderna för 

nämnd och ekonomi- och personaladministration samt gemensamma IT-kostnader. Dessa 

kostnader föreslås därför inte ingå i förskolepengen. Stadsdelsnämndernas kostnader för 

detta varierar mellan 5,6 % och 3,0 % med ett genomsnitt på ca 4 % av budgeten. Samma 

resonemang gäller för vissa verksamhetsövergripande kostnader som avdelningschefer, kö-

handläggare, verksamhetssystem m.m. och dessa föreslås därför inte ingå i förskolepengen. 

De verksamhetsövergripande kostnaderna beräknas uppgå till i genomsnitt ca 1-2 % av 

schablonen. Sammanlagt beräknas förvaltnings- och verksamhetsövergripande kostnader 

uppgå till ca 5-6 % i genomsnitt. 

Lokalhyrorna kan variera kraftigt mellan olika förskolor och flera stadsdelsnämnder har 

tvingats till dyra lokallösningar för att klara barnomsorgsgarantin. Ombyggnads- och större 

underhållskostnader m.m. kan variera mycket mellan åren och är därför svåra att hantera för 

en enskild enhet. Kostnader för el, vatten och uppvärmning ingår ofta i hyran och är av det 

skälet svåra att särskilja från lokalhyran. Stadsledningskontoret föreslår att samtliga dessa 

kostnader inte ingår i förskolepengen. Övriga lokalkostnader som t.ex. kostnader för städ-

ning och sophämtning är lättare att särskilja och kan därför ingå i pengen liksom mindre 

underhållsåtgärder. Lokalkostnader exklusive städning, sophämtning m.m. uppgår i genom-

snitt till ca 16 % av förskoleschablonen.  
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BEREDNING 

 

Ärendet har remitterats till stadsdelsnämnderna Bromma, Enskede-Årsta-Vantör, 

Farsta, Hägersten-Liljeholmen, Hässelby-Vällingby, Kungsholmen, Norrmalm, Rin-

keby-Kista, Skarpnäck, Skärholmen, Spånga-Tensta, Södermalm, Älvsjö och Öster-

malm.  

 

Innehållsförteckning Sid   

Bromma stadsdelsnämnd 3 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 4 

Farsta stadsdelsnämnd 4 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 5 

Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd 5 

Kungsholmens stadsdelsnämnd 6 

Norrmalms stadsdelsnämnd 6 

Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd 7 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 8 

Skärholmens stadsdelsnämnd 8 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd 9 

Södermalms stadsdelsnämnd 10 

Älvsjö stadsdelsnämnd 11 

Östermalms stadsdelsnämnd 11 

 

Reservationer m m  13 

 

 

Bromma stadsdelsnämnd 

 

Bromma stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 17 juni 2008 att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Bromma stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 14 maj 2008 har i hu-

vudsak följande lydelse. 

 

Grundtanken i stadsledningskontorets förslag till kommunal förskolepeng är att en stor 

andel av resurserna ska fördelas ut direkt till respektive förskola, en tanke förvaltningen 

delar eftersom den ligger helt i linje med enhetschefernas uppdrag att fungera som självstän-

diga chefer. Förvaltningen vill särskilt understryka vikten av att det tydligt framgår vad som 

ingår i pengen innan den fastställs eftersom förutsättningarna för stadsdelsnämnderna varie-

rar kraftigt och deras pengsystem i hög grad skiljer sig åt. 

Stadsledningskontorets förslag att förskolepengen ska utgöra 77 % av grundschablonen 

anser förvaltningen vara rimligt under förutsättning att förvaltningen får täckning för sina 

utredningskostnader för nyetablering och kostnader i samband med renovering av det äldre 

lokalbestånd som finns i Bromma. 

Förvaltningen har i år kostnader på 5,5 mnkr för åtgärder av fukt- och mögelskadade äld-

re förskolelokaler. Det äldre lokalbeståndet från slutet av 70- talet och början på 80-talet är 

stort. Jämfört med storleken på 2008 års förskolepeng i Bromma, minskar den andel mellan 

peng och schablon i förslaget för 2009 som ska täcka ökade kostnader för hyra och åtgärder 

av äldre lokaler. Staden bör därför avsätta en central medelsreserv som kan bidra till att fi-

nansiera dessa särskilda lokalkostnader som inte täcks av marginalen mellan peng och scha-

blon i förslaget för 2009 
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I övrigt ställer sig förvaltningen även bakom den föreslagna förskolepengen på 94 % till 

familjedaghemmen. 

Stadsdelsnämnderna får idag en särskild ersättning för att klara barnomsorgsgarantin. 

Garantin innebär att stadsdelsnämnderna har ansvar och skyldighet att erbjuda föräldrar plats 

i närområdet inom tre månader. Stadsledningskontoret föreslår i sitt tjänsteutlåtande att den 

särskilda ersättningen upphör 2009, bl.a. mot bakgrund av att andelen enskilt drivna verk-

samheter ökat och att de av det skälet också tar ansvar för utbyggnaden av förskolan. 

Vi vill i detta sammanhang framhålla att det kommunala ansvaret för barnomsorgsgaran-

tin inneburit att vi de senaste 3-4 åren startat 43 nya förskolavdelningar vilket inneburit kraf-

tigt ökade hyreskostnader. Nyetableringen av enskilt drivna verksamheter är mycket liten. 

Bidraget till ökningen av andelen enskilt driven verksamhet handlar istället om avknoppning 

av befintlig verksamhet och då oftast i lokaler som har väsentligt lägre hyra än de nystartade 

förskollokalerna. Stadsdelsnämnden har också ett ansvar att ordna nya förskoleplatser i det 

fall den enskilda verksamheten läggs ned. 

Mot denna bakgrund anser vi att den särskilda ersättningen till stadsdelsnämnden för att 

klara barnomsorgsgarantin bör bibehållas. 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 

juni 2008 att överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Magnus Dannqvist m.fl. (s), ledamöterna 

Rosa Lundmark (v) och Jonas Eklund (mp), bilaga. 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 21 maj 

2008 har i huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningens utgående förskolepeng är idag högre än 77 %. Detta beror på att även en 

del av det socioekonomiska tilläggsanslaget fördelas i pengen. Renodlar förvaltningen för-

hållandet mellan förskolepengen och grundschablonen är 77 % rimligt. Detta ärende berör 

inte hur det socioekonomiska tilläggsanslaget ska fördelas i fortsättningen utan detta åter-

kommer förvaltningen till i budget 2009. De förvaltnings- och verksamhetsövergripande 

kostnaderna för förskoleenheterna motsvarar idag ca 5-6 % av budgeten. Lokalkostnaderna 

inom stadsdelen motsvarar idag ca 14 % men i takt med nybyggnation och högre hyror 

kommer andelen att öka. Förvaltningen instämmer i att kostnader som förskolorna kan på-

verka, ska fördelas till respektive enhet. 

Förvaltningens familjedaghem har idag träfflokaler vilka inte belastar familjedaghemmen 

ekonomiskt. Detta är anledningen till att deras peng är 92,6 % respektive 91 % av schablo-

nen. Enligt förslaget i remissen skulle familjedaghemmen få 94 % av pengen, vilket innebär 

att familjedaghemmen själva bör finansiera sina träfflokaler. 

I takt med att barnantalet ökat i stadsdelen har förvaltningen öppnat 10 nya förskoleav-

delningar under våren 2008. Förvaltningen planerar att öppna ca 10 nya avdelningar även 

nästa år. Kommunen har idag det yttersta ansvaret för att klara barnomsorgsgarantin. Det 

innebär att förvaltningen vissa perioder måste ha tomma platser för att vara säkra på att klara 

garantin. Då barnomsorgsprognoserna visar en ökning av antalet barn kan förvaltningen kan 

inte alltid avveckla tomma platser. Barnomsorgsgarantipengarna används i första hand inte 

för utbyggnad utan för beredskap. 
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Farsta stadsdelsnämnd 

 

Farsta stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 17 juni 2008 att över-

lämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av Gunnar Sandell (s), Malin Larsson (v) och Mats Lindqvist 

(mp), bilaga. 

 

Farsta stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 3 juni 2008 har i huvud-

sak följande lydelse. 

 

Förvaltningen instämmer i att det är positivt att det blir en förskolepeng gemensam över 

staden och att införandet av förskolepeng flyttas att gälla från den 1 januari 2009. Den eko-

nomiska effekten för Farsta blir en marginell ökning av förskolepengen. Bedömningen är att 

resterande del av fördelad schablon kommer att täcka kostnader för lokaler samt del av för-

valtningsövergripande kostnader. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 11 

juni 2008 att överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Jan Wallman m.fl. (s) och ledamoten 

Kjell Marténg (v), bilaga. 

 

Särskilt uttalande gjordes av ledamoten Ylva Wahlström (mp), bilaga. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 13 maj 

2008 har i huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningen instämmer med förslagets intention att ge likvärdiga förutsättningar för att 

driva förskoleverksamhet oavsett om det drivs kommunalt eller enskilt (privat). Det är av 

denna anledning bra att förvaltningskostnader hålls utanför förskolepengen. Den procentsats, 

77 % till förskolor och 94 % till familjedaghemmen av schablonen, som anges som grund för 

förskolepengen kan i dag vara möjlig och rimlig för Hägersten - Liljeholmens stadsdel, men 

behöver följas upp då hyreskostnaderna i stadsdelen är svåra att förutsäga och därmed för-

valtningens kostnader utöver förskolepengen. 

Hägersten - Liljeholmen tillhör ett område i staden där nybyggnation och inflyttning är 

mycket stor och har varit så under ett antal år. Utbyggnaden av förskolor har skett i stor 

omfattning för att kunna möta behovet av platser inom garantitiden. Erfarenheten visar att de 

nya förskolorna har betydligt högre lokalkostnader än de äldre. Det finns därför anledning att 

vara vaksam på kostnadsutvecklingen framöver och hur det påverkar möjligheten att ge 

förskolorna 77 % av schablonen, utan att behöva fördela resurser från andra verksamheter. 

Idag får stadsdelar med höga lokalkostnader för förskolor en viss kompensation för detta, 

vilket bör finnas kvar för att ge mer likvärdiga förutsättningar att bedriva verksamhet. 

Gällande särskild ersättning för extra kostnader för att klara barnomsorgsgarantin in-

stämmer förvaltningen inte med förslaget. Den kommunala verksamheten har, till skillnad 

från enskilt driven verksamhet, ett myndighetsansvar och en skyldighet att tillhandahålla 

platser. Förvaltningen måste erbjuda förskolor på platser där behov finns trots att lokalerna 

är dyra och i vissa fall inte helt lämpliga. Förvaltningen anser att den särskilda ersättningen 

för extrakostnader för att klara barnomsorgsgarantin bör finnas kvar för att stadsdelsnämn-

den skall kunna klara barnomsorgsgarantin.  
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Det framgår inte av förslaget om det socioekonomiska tilläggbeloppet kommer att påver-

kas genom införandet av en förskolepeng. Förvaltningen förutsätter att det socioekonomiska 

tilläggsbeloppet inte ändras till följd av införandet av förskolepeng och vill framhålla vikten 

av att detta finns då kostnader för barn i behov av särskilt stöd kan variera mycket år från år 

och mellan olika förskolor. Det är inte möjligt att finansiera dessa kostnader inom grund-

schablonen. 

 

Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd 

 

Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 17 juni 

2008 att överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Berit Kruse m fl (s), bilaga. 

 

Reservation anfördes av ledamot Leif Larsson (v), bilaga. 

 

Hässelby-Vällingby stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 26 maj 

2008 har i huvudsak följande lydelse. 

 

När det gäller innehållet i förslaget instämmer förvaltningen i de resonemang och ställ-

ningstaganden som redovisas i remissen. Detta gäller dock inte det avsnitt i stadslednings-

kontorets tjänstutlåtande, som avser särskild ersättning för att klara barnomsorgsgarantin.  

Som framgår av remissen ligger den föreslagna nivån på förskolepengen högre än den 

förskolepeng som i år beslutats inom Hässelby-Vällingby. Det måste dock beaktas att för-

skolechefernas löner för närvarande betalas centralt, vilket motsvarar ca 3 000 kronor per 

barn och år och inte finansieras med förskolepeng. Även om det sålunda finns utgifter som 

under nästa år kan komma att föras över från gemensam finansiering till förskolorna bedö-

mer förvaltningen att den föreslagna förskolepengen innebär en förstärkt ekonomi för för-

skolorna.  

För familjedaghemmen bedöms effekten gå i motsatt riktning. Familjedaghemsverksam-

heten i Hässelby-Vällingby är idag anslagsfmansierad. Förslaget till förskolepeng (med ak-

tuellt antal inskriva barn) ger en finansiering med 11,2 mnkr till skillnad från årets anslag om 

12,7 mnkr. 

 

 

Kungsholmens stadsdelsnämnd 

 

Kungsholmens stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 17 juni 2008 

att överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av Håkan Wahlén m.fl. (s), Reijo Kittilä (v) och Ingegerd Ak-

selsson Le Douaron (mp), bilaga. 

 

Kungsholmens stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 26 maj 2008 har 

i huvudsak följande lydelse. 

 

Stadsdelsförvaltningen anser att ett system med förskolepeng är bra. Det är positivt att 

konstruktionen innebär att hyreskostnader ligger utanför pengen. I annat fall kan det innebä-

ra orättvisa variationer för de enskilda förskoleenheterna. Förvaltningen anser också att det 

är bra att tilläggsschablonen läggs utanför förskoleschablonen eftersom behoven kan skifta. 

Det finns dock några frågor förvaltningen vill belysa. 

Stadsledningskontoret beskriver att förskolornas kostnad för el ofta är inkluderad i hyran. 

Inom Kungsholmens stadsdelsområde finns inget stöd för den uppfattningen eftersom ingen 
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förskola på Kungsholmen har elen inkluderad i hyran. Däremot har några förskolor elupp-

värmning. 

Stadsledningskontoret skriver vidare i sitt tjänsteutlåtande att kostnaderna för sophämt-

ning ska täckas av förskolepengen. För Kungsholmens del har ungefär 50 % av förskolorna 

sophämtningskostnaden inräknad i hyran vilket kan komplicera hanteringen. Stadslednings-

kontoret beräknar att lokalkostnader exklusive städning, sophämtning m.m. uppgår till i 

genomsnitt 16 % av förskoleschablonen. Kungsholmens del av motsvarande kostnader utgör 

cirka 19 % av förskoleschablonen vilket är en betydande skillnad. 

Totalt sett innebär förslaget för Kungsholmens stadsdelsnämnd, räknat på 2008 års bud-

get, att kostnaden för förskolepengen ökar med 1,6 mnkr vilket innebär en motsvarande 

omfördelning av kostnaderna från central nivå till enhetsnivå. 

 

 

Norrmalms stadsdelsnämnd 

 

Norrmalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 18 juni 2008 att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av ledamoten Hans Enroth (v), bilaga. 

 

Reservation anfördes av ledamoten Yildiz Kafkas (mp), bilaga. 

 

Norrmalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 5 juni 2008 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Sammanfattningsvis är förvaltningens huvudsakliga synpunkter på simuleringen av ef-

fekterna av förskolepengen att nämndens lokalkostnader och övergripande avdelningskost-

nader är högre än vad som uppskattas i remissen. Vidare anser förvaltningen att simulering-

en också bör innefatta förvaltningsövergripande kostnader. Enligt förvaltningens beräkning 

motsvarar kostnaderna som föreslås ligga utanför pengen ca 25 % av schablonen.  

Förvaltningen ser svårigheter i att klara en förskolepeng i storleksordningen 77 % av 

schablonen, utan tillskott från andra verksamhetsområden. För Norrmalms del bör pengen 

ligga på som högst 75 % av schablonen och ytterligare någon procentenhet lägre om stads-

delsnämnden ska kunna ha ett visst handlingsutrymme att fatta ekonomiska beslut nära verk-

samheten (på grund av exempelvis höga lokalkostnader, omstruktureringskostnader i sam-

band med framtida avknoppningar m.m.). 

Förvaltningen vill avslutningsvis framhålla att det är kommunen som har lagstadgad 

skyldighet att uppfylla barnomsorgsgarantin. Det innebär bl.a. att stadsdelsnämnderna har 

stora kostnader under såväl ett utbyggnadsskede av förskoleverksamheten som under en 

eventuell avveckling av förskolor vid vikande platsefterfrågan. Någon form av resurstilldel-

ning för att upprätthålla barnomsorgsgarantin bör därför ske till stadsdelsnämnderna. 

 

Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd 

 

Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 18 juni 2008 

att överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Abebe Hailu m.fl. (s), ledamot Jakob 

Dencker m.fl. (mp) och ledamot Gunilla Bhur m.fl. (v), bilaga. 

 

Rinkeby-Kista stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 4 juni 2008 har i 

huvudsak följande lydelse. 
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Förskolorna inom Rinkeby-Kista stadsdelsnämnd erhåller innevarande år 84-85 procent 

av grundschablonen direkt för att täcka de kostnader som förskolorna själva kan påverka. 

Förvaltningen bedömer att den nivån är fullt tillräcklig för att ge förskolorna frihet och an-

svar att själva utforma sin verksamhet och att profilera sig. Inom nämndens familjedaghem 

uppgår motsvarande andel till 75 och 56 procent beroende på om det rör sig om yngre re-

spektive äldre barn. 

Kostnader som den enskilda förskolan inte kan påverka ingår inte i pengen utan ligger på 

förvaltnings- och verksamhetsövergripande nivå. Hyreskostnader och upprustning av lokaler 

är två tunga poster som den enskilda förskolan inte kan bära. Hyreskostnaderna styrs av avtal 

som upphandlats mellan staden och olika fastighetsägare. Många lokaler är från mitten av 

sjuttiotalet och är nerslitna och i behov av omfattande upprustning och ombyggnad. Det 

finns även en del andra opåverkbara kostnader som bör ligga på förvaltnings- och verksam-

hetsövergripande nivå - exempelvis ekonomi- och personaladministration samt gemensam-

ma IT-kostnader. Samma förhållande gäller för de gemensamma verksamhetsspecifika kost-

naderna för förskoleteamet, köhandläggare, verksamhetsområdeschef, administrativ perso-

nal, gemensamma utvecklingsinsatser. De gemensamma utbildnings- och utvecklingsinsat-

serna, som beslutas i verksamhetsområdets ledningsgrupp, borgar för en jämn kvalité över 

hela stadsdelsområdet. 

Förslaget till förskolepeng påverkar endast den kommunala förskoleverksamheten inom 

Rinkeby-Kista marginellt. Dels är redan den andel av grund schablonen som går till försko-

lorna väsentligt högre än den föreslagna miniminivån om 77 procent, dels är omfattningen 

av familjedaghemmen inom stadsdelsområdet med endast ett tiotal barn inskrivna så liten att 

den föreslagna höjningen av miniminivån till 94 procent blott påverkar en promille av om-

slutningen för förskoleverksamheten. 

För att klara barnomsorgsgarantin får stadsdelsnämnderna en särskild ersättning. Ersätt-

ningen föreslås upphöra, eftersom de enskilt drivna förskolorna ökar i antal skulle därmed 

även de få ta ansvar för utbyggnaden. I de enskilt drivna verksamheternas uppdrag ingår inte 

att följa de kö- och placeringsregler som de kommunala förskolorna obetingat måste följa. 

De enskilt drivna förskolorna har egna köregier och "väljer" barn utifrån egna kriterier. Det 

går därför inte att lägga ansvaret på dem för att uppfylla garantin om en förskoleplats inom 

tre månader. 

 

 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 juni 2008 att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Maria Hannäs (v), ledamoten Monika 

Lindh m.fl. (s) och ledamoten Birgitta Hansen (mp), bilaga. 

 

Skarpnäcks stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 29 april 2008 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Pengen för Skarpnäck är nästan 77 % av grundschablonen. Sophämtning och övriga lo-

kalkostnader betalas centralt. En del underhållsåtgärder som finns i en årlig underhållsplan 

betalas även de av centrala medel. Städning betalas av varje förskoleenhet. 

För förvaltningens förskolor skulle det innebära med 2008 års peng att de skulle få en 

högre ersättning för små barn och lägre för stora barn. Stadsledningskontoret tar även upp i 

sitt yttrande den särskilda ersättningen som stadsdelarna får för att klara barnomsorgsgaran-

tin. Kontoret föreslår att ersättningen upphör för att den enbart är riktad till den kommunalt 

drivna förskolan. Frågan ingår inte i remissrundan men eftersom stadsledningskontoret näm-

ner den vill förvaltningen framföra synpunkter som bör beaktas i den vidare hanteringen. 

Stadsledningskontoret påtalar att enskilt driven verksamhet har ökat så pass mycket i vo-

lym till att omfatta ungefär en tredjedel av alla barn som går i förskola. Ett större utbud av 

enskild driven verksamhet gör att föräldrar har större möjlighet att ur ett likvärdigt perspek-
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tiv välja förskola. Enligt lagen har kommunen ansvaret för att barnomsorgsgarantin hålls, 

vilket inte gäller enskilt driven verksamhet. Ändras det ansvaret kan också ersättningen tas 

bort. Kommunen har i dagsläget fortfarande det yttersta ansvaret för barnomsorgsgarantin, 

varför ersättningen till stadsdelsnämnderna bör kvarstå. 

I stadsledningskontorets förslag ska förskolorna själva betala för sophämtningskostnader. 

Det finns stora skillnader mellan förskolor där några kan vara geografiskt placerade i ett 

område där sophämtning sker av renhållningsföretag. Andra är belägna i ett område där det 

fortfarande finns en central sopsug i huset. Nu är sophämtningskostnader en relativ liten 

utgift. Förvaltningens kostnader för sophämtning för 2007 var 250 tkr. Principen att försko-

lor ska ha lika förutsättningar är viktig och därför anser förvaltningen att sophämtningskost-

nader inte ska ingå i pengen. 

 

 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 

Skärholmens stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 juni 2008 att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Margareta Johansson (v), Liliane Svens-

son m.fl. (s) och Rebwar Hassan m.fl. (mp), bilaga. 

 

Skärholmens stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 9 maj 2008 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

I jämförelse med förslaget fördelar Skärholmens stadsdelsnämnd en högre peng (80 %) 

per barn i förskola och en något lägre peng (93,5 %) per barn i familjedaghem. Utöver 

grundpengen fördelas från tilläggsschablonen en peng per varje inskrivet barn med 10 500 kr 

för barn i behov av särskilt stöd och en språkpeng med 7 500 kr. Det innebär att totalt 18 000 

kr tillkommer per varje inskrivet barn. 

Familjedaghem är en dyrare barnomsorgsform än förskola och det är nödvändigt med en 

högre peng. Det beror bl.a. på att det är färre barn per vuxen och att lön och andra ersätt-

ningar till dagbarnvårdarna då blir högre. Skärholmen har från hösten endast en dagbaravår-

dare kvar, då tre går i pension till sommaren. 

Förslaget från SLK till vilka kostnader som ska ingå i förskolepengen, innebär en föränd-

ring för resultatenheterna inom förskolan. För att göra en anpassning till den nya förskole-

pengen, har kostnader för fackliga representanter, företagshälsovård, löne- och ekonomisy-

stem överförts till resultatenheterna redan i tertialrapport 1 i år. Inför nästa års budgetarbete, 

kommer vi inom kort att se över om ytterligare kostnader, som idag ligger centralt, ska ingå i 

förskolepengen for 2009. 

 

 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd 

 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 juni 2008 

att överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande med nedanstående tillägg som svar på 

remissen 

 

I stadens budget fastställs årligen förskoleschablon , det visar storleken på huvuddelen av 

de resurser kommunfullmäktige beslutat ska användas för förskoleverksamhet under det 

kommande året. Alltsedan stadsdelsnämndsreformens införande har det varit så att den peng 

som sedan gått ut till respektive förskola, familjedaghem varierat ganska kraftigt mellan 

olika stadsdelar. Detta kan man nu komma tillrätta med genom införandet av förskolepeng. 

Systemet med fastställd peng som en öronmärkt del av schablonen är det system som sedan 

länge gäller inom skolans område. 
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Den föreslagna miniminivån 77% synes vara väl avvägd och det finns möjlighet för 

stadsdelar att avsätta mer. Spånga-Tensta stadsdelsförvaltnings förslag att ha en något lägre 

grundschablon för att sedan ev betala ut medel i samband med tertialrapport 2 vill vi avråda 

ifrån. Det är viktigt att varje resultatenhet få så tydliga ekonomiska förutsättningar som möj-

ligt när de lägger sin budget.  

Kommunen är alltid ytterst ansvarig för att upprätthålla barnomsorgsgarantin. I Stock-

holms stad vilar det ansvaret på stadsdelarna därför ställer vi oss tveksamma till förslaget att 

avskaffa den särskilda ersättning som är förknippad med detta". 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Omina Younan m.fl. (s), Awas Hersi (mp) 

och Jonas Ljungstedt (v), bilaga. 

 

Spånga-Tensta stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 23 maj 2008 har 

i huvudsak följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret föreslår att miniminivån för förskolepengen ska utgöra 77 % av 

grundschablonen. Förvaltningen föreslår som ett alternativ, med tanke på de stadsdelar som 

redan idag har höga hyresnivåer, att grundschablonen kan vara något lägre. Medel motsva-

rande mellanskillnaden kan avsättas till en särskild buffert som fördelas tillbaks till försko-

lorna i samband med tertialrapport 2/bokslutet om de inte behöver tas i anspråk. Det är dock 

viktigt att miniminivån inte blir lägre än att nuvarande kvalitetsnivå i verksamheten kan 

bibehållas. Från stadsdelens förskolechefer har framförts önskemål om att den nuvarande 

nivån på 81,4% för de yngre barnen bevaras oförändrad eftersom startperioden är särskilt  

Om den särskilda ersättningen för att klara barnomsorgsgarantin inte längre ska fördelas 

till stadsdelarna är det viktigt att medel reserveras centralt i staden för ändamålet för att kun-

na tas i anspråk vid särskilda händelser eftersom kommunen alltid har ansvar för barnom-

sorgsgarantin. 

 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 

Södermalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 juni 2008 att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Jan Forsell m.fl. (s) samt ledamöterna Bir-

ger Jeansson (mp) och Heinz Spira (v), bilaga. 

 

Ersättaryttrande gjordes av Pia Toremar (c), bilaga. 

 

Södermalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 22 maj 2008 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningen har inget att erinra mot att en lägsta garanterad förskolepeng fastställs en-

ligt de principer som framkommer i stadsledningskontorets ärende. Det är bra att en så stor 

andel som möjligt av resurserna fördelas ut direkt till respektive förskola för att förskolorna 

ska kunna hålla en hög kvalitet. Utgångspunkten för den förskolepeng som i dag gäller för 

stadsdelsnämnden överensstämmer med principen att så stor andel som möjligt av resurserna 

ska komma förskolorna tillgodo. 

Nivån på föreslagen förskolepeng ligger inom det totala förskolepengbeloppet som 

stadsdelsnämnden i dag betalar ut till förskolor och familjedaghem. Som stadsdel i innersta-

den med höga lokalkostnader och stort utbyggnadsbehov av förskolor kan förvaltningen se 

en risk om nivån låses på en för hög nivå av grundschablonen. Det kan innebära att lokalhy-

ran inte kan finansieras inom ram. Förvaltningen föreslår därför att den förskolepeng som 

garanteras förskoleverksamheten läggs på en något lägre nivå än den föreslagna, så att det 
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finns handlingsutrymme för stadsdelsnämnderna. Stadsdelsnämnderna har ändå möjlighet att 

fastställa en högre förskolepeng än den lägsta garanterade förskolepengen. 

Förvaltningen anser att argumentationen för att tilläggsbeloppet ska tas bort är dåligt un-

derbyggt och inte tar hänsyn till gällande regelverk. Förslaget behöver utredas ytterligare 

innan kommunfullmäktige kan fatta ett dylikt beslut. Det saknas en konsekvensanalys hur 

stadsdelsnämnderna påverkas. 

Stadsledningskontoret skriver i sitt tjänsteutlåtande att andelen enskilt driven förskola 

ökar och utvecklingen pekar på att antalet barn i enskilt driven förskola kommer att öka. 

Enligt ärendet innebär det att även de enskilda tar ansvar för utbyggnaden. Förvaltningen 

håller inte med om detta påstående. De enskilda förskolorna har inte samma skyldighet och 

ansvar, så villkoren är olika. Kommunen har det yttersta ansvaret och skyldigheten att erbju-

da barn förskoleverksamhet. Enligt Skollagen 1 a kap 1 § svarar varje kommun för att barn 

som är bosatta i Sverige och stadigvarande vistas i kommunen erbjuds förskoleplats. 

Enligt kommunfullmäktiges beslut om budget för 2008 med inriktning för 2009 och 2010 

har stadsdelsnämnderna ansvar för att alla barn som bor i stadsdelsnämndsområdet har till-

gång till förskoleverksamhet och att barnomsorgsgarantin uppfylls. För att fullgöra dessa 

uppdrag måste stadsdelsnämnderna ha en organisation för att kunna ta emot alla bara och för 

att planera för en utbyggnad av förskoleverksamheten. Stadsdelsnämnderna ska också ha 

beredskap för att överta barn från fristående förskolor, om dessa till exempel går i konkurs. 

Tas tilläggsbeloppet för barnomsorgsgarantin bort får stadsdelsnämnden betydande svå-

righeter att fullfölja sina uppdrag enligt ovan. 

 

 

Älvsjö stadsdelsnämnd 

 

Älvsjö stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 juni 2008 att över-

lämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Majvi Andersson m fl (s), ledamoten Maj-

Len Eklund (v) och ledamoten Kenneth Rönnquist (mp), bilaga. 

 

Älvsjö stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 23 maj 2008 har i huvud-

sak följande lydelse. 

 

Förskolorna får med den föreslagna förskolepengen mer likvärdiga villkor oavsett vilken 

stadsdelsnämnd de kommunala förskolorna tillhör. Förslaget om en förskolepeng på 77 % av 

schablonen anser förvaltning är en väl avvägd nivå, såväl utifrån de beräkningar som gjorts 

av de genomsnittliga kostnaderna för de delar som inte avses belasta förskolepengen, som 

utifrån de uppdrag enheterna har avseende målen för förskolan. Förvaltningen anser i likhet 

med stadsledningskontoret att det är rimligt att den föreslagna pengen utgör en lägsta nivå. 

För Älvsjö stadsdelnämnd innebär de föreslagna pengnivåerna behov av omfördelning av 

medel till att höja nivån på förskolepengen motsvarande 4 mnkr, beräknat på 2008 års pre-

stationer och schablonnivåer. 

 

 

Östermalms stadsdelsnämnd 

 

Östermalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 12 juni 2008 att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Rolf Lindell m fl (s), ledamöterna Marion 

Sundqvist (mp) och Berit Bornecrantz Dias (v), bilaga. 

 

Särskilt uttalande gjordes av ordförande Helena Bonnier m fl (m), ledamoten Su-
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sanna Alm (kd) och tjänstgörande ersättaren Jörgen Eriksson (fp), bilaga. 

 

Östermalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 3 juni 2008 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningen anser, i linje med kontorets förslag, att kostnader som förskolorna kan på-

verka bör fördelas till respektive enhet. Stadsdelsnämndernas nuvarande interna pengsystem 

varierar stort, både vad gäller nivå och innehåll och är således inte jämförbara. De kommu-

nala förskolorna var för sig kan inte påverka de förvaltningsövergripande kostnaderna för 

nämnd och ekonomi- och personaladministration samt gemensamma IT-kostnader. Dessa 

kostnader bör därför inte ingå i förskolepengen. 

Östermalms förskolepeng ligger idag ca 1,5 % under den föreslagna nivån. Förvaltningen 

har i tertialrapport 1 2008 föreslagit en ökning av nivån med en procent. Därmed skulle det 

skilja 0,5 % mot föreslagen nivå vilket motsvarar ca 0,8 mnkr. 

Enligt förslaget skulle den gemensamma pengen inte inkludera elkostnader på förskolor-

na. Idag betalar förskolorna sina elkostnader. Östermalms stadsdelsnämnd fördelade ut an-

svaret och medel för detta till förskolorna i verksamhetsplanen 2006. Syftet var att försko-

lorna genom egna handlingar skulle kunna påverka förbrukningen och därmed kostnaderna. 

Stadsledningskontorets förslag innebär att nämnden vid införande av förskolepeng antingen 

behöver kompensera förskolorna för elkostnader utöver förslagen nivå eller att kostnaderna 

återförs centralt på förvaltningen. Förvaltningen uppskattar dessa kostnader till ca 1,6 mnkr 

eller motsvarande 1 %. 

Sammantaget medför förslaget ökade kostnader för nämnden om ca 2,4 mnkr samtidigt 

som budgeten minskar med mellan ca 3 - 4,8 mnkr. Förvaltningen har 2008 för barnom-

sorgsgarantin erhållit 3,0 mnkr som med SLK:s förslag skulle upphöra. 

Stadsledningskontoret belyser i sitt förslag skillnaderna i staden i hyresnivå. Detta har 

under 2008 kompenserats med 50 % för förskolor med den delen av hyran som överstiger 

1709 kr per kvadratmeter. För Östermalm beräknas kompensationen under 2008 till 1,8 

mnkr. Förvaltningen konstaterar att stadsledningskontoret inte berör den framtida kompensa-

tionen i sitt förslag. 

SLK konstaterar att lokalhyrorna kan variera kraftigt mellan olika förskolor och i vissa 

fall är mycket högre än genomsnittet. Stadsdelar med höga hyreskostnader i form av högt 

kvadratmeter pris bör även fortsättningsvis kompenseras för detta. 

En utgångspunkt i stadsledningskontorets förslag är att en fördelning av förskolepengen 

direkt ut till respektive förskola skapar mer likvärdiga förutsättningar och stärker därmed 

konkurrensneutralitet mellan de kommunala och enskilt drivna verksamheterna. För att upp-

nå konkurrensneutralitet ytterligare bör även öppettider, semesterstängning m.m. regleras så 

att kommunala och enskilt drivna förskolor erbjuder likvärdig service. En förskolepeng som 

skapar likvärdiga förhållanden förutsätter en konstruktion som tar hänsyn till det öppethål-

lande som föräldrar efterfrågar. Ett längre öppethållande är mer personalkrävande och ställer 

andra krav på personalbemanning med den kostnadsökning som medföljer. 

I stadsdelen är efterfrågan på familjedaghem mycket låg. De senaste åren har inte full be-

läggning kunnat uppnås. Effekten är en högre kostnad i driften av familjedaghemmen som 

har finansierats av övrig förskoleverksamhet. 

Förvaltningen konstaterar att stadsdelsnämndernas förskoleverksamhet till skillnad från 

enskild driven verksamhet har det direkta och reella ansvaret för att erbjuda föräldrar plats i 

närområdet inom tre månader. Förvaltningen anser därför att den särskilda ersättningen bör 

kvarstå. För att upprätthålla barnomsorgsgarantin kommer även fortsättningsvis merkostna-

der att uppstå vid nyetablering. 
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Bilaga 

RESERVATIONER M.M. 

 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Magnus Dannqvist m.fl. (s), ledamöterna 

Rosa Lundmark (v) och Jonas Eklund (mp), enligt följande  

 
I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i stadens förskolor är det självklart att en stor del 

av de avsatta medlen ska tilldelas verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade 

resurser för att ha möjlighet att arbeta med såväl kvalitetsutveckling såväl som små barngrup-

per. 9 av 14 stadsdelarna klarade inte att nå målen om 14 respektive 18 barn i grupperna un-

der förra året, och om grupperna inte ska bli ännu större behöver staden se till att satsa på 

förskolan och skjuta till mer pengar. 

Vi anser att stadsdelsnämnderna ska ha kvar möjligheten att fördela resurser mellan olika 

verksamhetsområden för att tillgodose de lokala behoven. Inrättandet av förskolepeng innebär 

att den borgerliga majoriteten inte längre låter stadsdelsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i 

sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att behoven inom förskolan är likadana oavsett 

vilka barnen är, oavsett förskola och oavsett stadsdelsnämnd. Att fastslå en peng försvagar 

stadsdelsnämndernas handlingsutrymme och omöjliggör för dem att göra prioriteringar, om-

fördela pengar och styra den verksamhet som de är ansvariga för. Istället centreras den eko-

nomiska, och sålunda även den politiska och organisatoriska, makten till kommunfullmäktige. 

I stadsledningskontorets utlåtande föreslås också att staden ska avskaffa den särskilda er-

sättning som stadsdelsnämnderna får för att klara barnomsorgsgarantin. Motiveringen är att 

de privat drivna förskolorna tar ansvar för förskoleutbyggnaden i takt med ökat barnantal. 

Ingen förälder kan dock ställa en privat driven förskola till svars för utebliven plats, men 

det kan man göra med kommunen. Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgaran-

tin blir därför att konkurrensneutraliteten minskar, tvärtemot vad stadsledningskontoret häv-

dar. 

Stadsdelsförvaltningen redovisar också att pengarna från barnomsorgsgarantin används 

för att hålla en beredskap för att vara säkra på att klara garantin, och inte i första hand för 

utbyggnad. 

Förslaget om att tillägget för barnomsorgsgarantin ska tas bort är oseriöst. De kommunala 

förskolorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda stadens barn en förskoleplats, och också 

ansvaret för att barnomsorgsgarantin hålls. De enskilda förskolorna har inte samma skyldig-

heter som de kommunala att erbjuda platser och heller inga krav att delta i stadens kösystem 

för förskolan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor skiljer sig åt och går inte att 

jämföra." 

 

Farsta stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av Gunnar Sandell (s), Malin Larsson (v) och Mats Lindqvist 

(mp) enligt följande  

 

En centralt beslutad peng kan i en storstad som Stockholm aldrig bestämmas till ett belopp 

som passar alla områden. I stadsledningskontorets utlåtande föreslås dessutom att staden ska 

avskaffa den särskilda ersättning som stadsdelsnämnderna far for att klara bamomsorgsgaran-

tin. Motiveringen är att de privat drivna förskolorna tar ansvar för förskoleutbyggnaden i takt 

med ökat barnantal. 

Ingen förälder kan dock ställa en privat driven förskola till svars för utebliven plats, men 

det kan man göra med kommunen. Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgaran-
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tin blir därför att konkurrensneutraliteten minskar, tvärtemot vad stadsledningskontoret häv-

dar. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Jan Wallman m.fl. (s) och ledamoten Kjell 

Marténg (v) enligt följande  

 

"Stadsdelsnämnden lämnar följande yttrande över remissen. I arbetet med att säkra och höja 

kvaliteten i stadens förskolor är det självklart att en stor del av de avsatta medlen ska tilldelas 

verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade resurser för att ha möjlighet att arbeta 

med såväl kvalitetsutveckling som små barngrupper. Hela 9 av 14 stadsdelsnämnder klarade 

inte målen om 14 respektive 18 barn i grupperna under förra året. Om grupperna inte ska bli 

ännu större behöver staden se till att satsa på förskolan och skjuta till mer pengar. 

Vi anser att stadsdelsnämnderna ska ha kvar möjligheten att fördela resurser mellan olika 

verksamhetsområden för att tillgodose de lokala behoven. Inrättandet av förskolepeng innebär 

att den borgerliga majoriteten inte längre låter stadsdelsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i 

sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att behoven inom förskolan är likadana oavsett 

vilka barnen är, oavsett förskola och oavsett stadsdelsnämnd. Att fastslå en peng försvagar 

stadsdelsnämndernas handlingsutrymme och omöjliggör för dem att göra prioriteringar, att 

omfördela pengar och styra den verksamhet som de är ansvariga för. Istället centreras den 

ekonomiska, och sålunda även den politiska och organisatoriska makten till kommunfullmäk-

tige. 

I stadsledningskontorets utlåtande föreslås också att staden ska avskaffa den särskilda  

Ingen förälder kan dock ställa en privat driven förskola till svars för utebliven plats, men 

det kan man göra med kommunen. Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgaran-

tin blir därför att konkurrensneutraliteten minskar, tvärtemot vad stadsledningskontoret häv-

dar. 

Stadsdelsförvaltningen redovisar också att pengarna från barnomsorgsgarantin används 

för att hålla en beredskap för att vara säkra på att klara garantin, och inte i första hand för 

utbyggnad. 

Förslaget att ta bort tillägget för barnomsorgsgarantin är oseriöst. De kommunala försko-

lorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda stadens barn en förskoleplats, och också ansvaret 

för att barnomsorgsgarantin hålls. De privat drivna förskolorna har inte samma skyldigheter 

som de kommunala att erbjuda platser och heller inga krav på sig att delta i stadens kösystem 

för förskolan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor skiljer sig åt på grundläg-

gande områden och går inte att jämställa på det sätt som föreslås av stadsledningskontoret." 

 

Särskilt uttalande gjordes av Ylva Wahlström (mp), som anmälde att miljöpartiet 

lämnar ärendet utan eget ställningstagande. 

 

Hässelby-Vällingby stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Berit Kruse m fl (s) enligt följande  

 

I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i förskolorna är det självklart att en stor del av de 

avsatta medlen ska gå till verksamheterna. För att kunna minska barngruppemas storlek och 

nå målet, 14 respektive 18 barn i grupperna behövs det satsas på förskoleverksamheten. 

Inrättandet av den nu föreslagna förskolepengen innebär att den moderatstyrda borgerliga 

majoriteten i Stockholm inte längre låter stadsdelsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i sina 

verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att behoven inom förskolan är lika oavsett barnens 

behov, oavsett förskola och oavsett stadsdel. 
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Vi socialdemokrater är varma anhängare av lika möjligheter för alla och då krävs att re-

surser fördelas så att verkligt lika möjligheter också skapas för alla. Det är för oss en självklar 

rättvisa. Den som är särskilt utsatt kan alltså behöva mer resurser än de andra för att få samma 

chans. Med den nu föreslagna modellen centreras den ekonomiska och sålunda även den 

politiska och organisatoriska makten till politikerna i stadshuset. 

Lika villkor ska gälla för kommunens förskolor och de enskilda förskolorna. Det kan tro-

ligen samtliga partier vara överens om men vi menar att det är barnens förutsättningar som 

ska tas hänsyn till och det är utifrån detta synsätt som resurserna måste fördelas. 

När tillägget för barnomsorgsgarantin tas bort så har man verkligen missförstått kommu-

nens/myndighetens ansvar och roll. Det åligger kommunen att klara barnomsorgsgarantin och 

kommunen ska inte kräva att enskilda förskolor tar ansvar för detta. 

Situationen för kommunala och enskilda förskolor har enligt lagen olika ansvar som skil-

jer sig åt. Vi kommer noga att följa hur detta system kommer barn och grupper i behov av 

särskilt stöd tillgodo. Med 79 % av pengen för alla oavsett olika individuella behov finns 

risker för att bara inte får den omsorg de är i behov av. Vi ser det ändå positivt att majoriteten 

i detta ärende ger verksamheterna lite tid att anpassa sig till det nya resursfördelningssyste-

met" 

 

Reservation anfördes av ledamot Leif Larsson (v) enligt följande  

 

I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i stadens förskolor är det självklart att en stor del 

av de avsatta medlen ska tilldelas verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade 

resurser för att ha möjlighet att arbeta med såväl kvalitetsutveckling som små barngrupper. 

Hela 9 av 14 stadsdelsnämnder klarade inte målen om 14 respektive 18 barn i grupperna un-

der förra året. Om grupperna inte ska bli ännu större behöver staden se till att satsa på försko-

lan och skjuta till mer pengar. Vi anser att stadsdelsnämnderna ska ha kvar möjligheten att 

fördela resurser mellan olika verksamhetsområden ror att tillgodose de lokala behoven. 

Inrättandet av förskolepeng innebär att den borgerliga majoriteten inte längre låter stads-

delsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att 

behoven inom förskolan är likadana oavsett vilka barnen är, oavsett förskola och oavsett 

stadsdelsnämnd. Att fastslå en peng försvagar stadsdelsnämndernas handlingsutrymme och 

omöjliggör för dem att göra prioriteringar, att omfördela pengar och styra den verksamhet 

som de är ansvariga för. Istället centreras den ekonomiska, och sålunda även den politiska 

och organisatoriska makten till kommunfullmäktige. 

I stadsledningskontorets utlåtande föreslås också att staden ska avskaffa den särskilda er-

sättning som stadsdelsnämnderna far för att klara barnomsorgsgarantin. Motiveringen är att 

de privat drivna förskolorna tar ansvar för förskoleutbyggnaden i takt med ökat barnantal. 

Ingen förälder kan dock ställa en privat driven förskola till svars för utebliven plats, men det 

kan man göra med kommunen. Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgarantin 

blir därför att konkurrensneutraliteten minskar, tvärtemot vad stadsledningskontoret hävdar. 

Stadsdelsförvaltningen redovisar också att pengarna från barnomsorgsgarantin används 

för att hålla en beredskap för att vara säkra på att klara garantin, och inte i första hand för 

utbyggnad. Förslaget att ta bort tillägget för barnomsorgsgarantin är oseriöst. De kommunala 

förskolorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda stadens barn en förskoleplats, och också 

ansvaret för att barnomsorgsgarantin hålls. De privat drivna förskolorna har inte samma skyl-

digheter som de kommunala att erbjuda platser och heller inga krav på sig att delta i stadens 

kösystem för förskolan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor skiljer sig åt på 

grundläggande områden och går inte att jämställa på det sätt som föreslås av stadslednings-

kontoret." 

 

Kungsholmens stadsdelsnämnd 
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Reservation anfördes av Håkan Wahlén m.fl. (s), Reijo Kittilä (v) och Ingegerd Ak-

selsson Le Douaron (mp) enligt följande  

 

Stadsdelsnämnderna ska ha kvar möjligheten att fördela resurse mellan olika verksamhetsom-

råden för att tillgodose de lokala behoven. En centralt beslutad peng kan i en storstad som 

Stockholm aldrig tillfredsställa de lokala behov som finns i de olika stadsdelarna. Det före-

slagna pengsystemet urholkar stadsdelsnämndernas rådighet över resurserna och minskar 

medborgarnas möjlighet till delaktighet i den lokala demokratin. Vi anser därmed att förslaget 

om förskolepeng ska avslås. 

I stadsledningskontorets tjänsteutlåtande föreslås också att staden ska avskaffa den sär-

skilda ersättning som stadsdelsnämnderna får för att klara barnomsorgsgarantin.  

Avskaffandet av ersättningen för barnomsorgsgarantin skulle innebära att konkurrensneut-

raliteten minskar, tvärtemot vad stadsledningskontoret hävdar. Förslaget måste tillbakavisas, 

om kommunen ska ha kvar någon som helst trovärdighet när det gäller lika villkor för kom-

munala och privata utförare. 

 

Norrmalms stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av ledamoten Hans Enroth (v) enligt följande  

 

Vi anser att stadsdelsnämnderna ska ha kvar möjligheten att fördela resurser mellan olika 

verksamhetsområden för att tillgodose de lokala behoven. En centralt beslutad peng kan i en 

storstad som Stockholm aldrig bestämmas till ett belopp som passar alla områden. Vi är mot-

ståndare till pengsystemet som urholkar stadsdelsnämndernas rådighet över resurserna och 

därmed minskar medborgarnas möjlighet till delaktighet i den lokala demokratin. 

Ingen förälder kan ställa en privat driven förskola till svars för utebliven plats, men det 

kan man göra med kommunen. Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgarantin 

blir därför att konkurrensneutraliteten minskar, tvärtemot vad stadsledningskontoret hävdar. 

Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgarantin måste tillbakavisas, om kom-

munen ska ha kvar någon som helst trovärdighet när det gäller lika villkor för utförare. 

 

Reservation anfördes av ledamoten Yildiz Kafkas (mp) enligt följande  

 

I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i stadens förskolor är det självklart att en stor del 

av de avsatta medlen ska tilldelas verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade 

resurser för att ha möjlighet att arbeta med såväl kvalitetsutveckling såväl som små barngrup-

per. Om grupperna inte ska bli större behöver staden satsa på förskolan och skjuta till mer 

pengar. 

Inrättandet av förskolepeng innebär att den borgerliga majoriteten inte längre låter stads-

delsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att 

behoven inom förskolan är likadana oavsett vilka barnen är, oavsett förskola och oavsett 

stadsdelsnämnd. Pengsystemet försvagar stadsdelsnämndernas handlingsutrymme och att 

göra prioriteringar, omfördela pengar och styra den verksamhet som vi som lokala politiker är 

ansvariga för. 

Förslaget om att tillägget för barnomsorgsgarantin ska tas bort är oseriöst. Motivet att 

därmed skapa konkurrensneutralitet mellan egenregi och fristående förskolor är direkt vilse-

ledande. De kommunala förskolorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda stadens barn en 

förskoleplats och kan aldrig säga nej till barn som kräver särskild omsorg. Staden och de 

kommunala förskolorna har också ansvaret för att barnomsorgsgarantin hålls. De enskilda 

förskolorna har däremot inte samma skyldigheter som de kommunala att erbjuda platser och 

heller inga krav att delta i stadens kösystem för förskolan. Situationen för kommunala och 

enskilda förskolor skiljer sig alltså åt. 
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Förskolepengen innebär en risk för försämring av den lokala demokratin, eftersom stads-

delsnämndernas rådighet minskar genom förslaget. Detta är ett sätt för den borgerliga  i den 

lokala demokratin. 

 

Riknkeby-Kista stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Abebe Hailu m.fl. (s), ledamot Jakob 

Dencker m.fl. (mp) och ledamot Gunilla Bhur m.fl. (v), enligt följande  

 

I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i stadens förskolor är det självklart att en stor del 

av de avsatta medlen ska tilldelas verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade 

resurser för att ha möjlighet att arbeta med såväl kvalitetsutveckling som små barngrupper. 9 

av de 14 stadsdelarna klarade inte att nå målen om 14 respektive 18 barn i grupperna under 

förra året, och om grupperna inte ska bli ännu större behöver staden se till att satsa på försko-

lan och skjuta till mer pengar. 

Inrättandet av förskolepeng innebär att den borgerliga majoriteten inte längre låter stads-

delsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att 

behoven inom förskolan är likadana oavsett vilka barnen är, oavsett förskola och oavsett 

stadsdelsnämnd. Att fastslå en peng försvagar stadsdelsnämndernas handlingsutrymme och 

omöjliggör för dem att göra prioriteringar, omfördela pengar och styra den verksamhet som 

de är ansvariga för. Istället centraliseras den ekonomiska, och sålunda även den politiska och 

organisatoriska, makten till kommunfullmäktige. 

Förvaltningen tar i tjänsteutlåtandet upp tillägget för barnomsorgsgarantin och framhåller 

att det bör finnas kvar. Förslaget från stadsledningskontoret att slopa detta anser vi vara oseri-

öst. De kommunala förskolorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda stadens barn en för-

skoleplats, och också ansvaret för att barnomsorgsgarantin uppfylls. De enskilda förskolorna 

har inte samma skyldigheter som de kommunala att erbjuda platser och heller inga krav att 

delta i stadens kö-system för förskolan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor 

skiljer sig åt och går inte att jämföra. 

 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordföranden Maria Hannäs (v), ledamoten Monika 

Lindh m.fl. (s) och ledamoten Birgitta Hansen (mp) enligt följande  

 

För att säkra och höja kvaliteten i förskolan är det självklart att tillräckliga medel ska tilldelas 

verksamheten. Den behöver ökade resurser. Inte minst för att klara av uppdraget om antalet 

barn i barngrupperna. Idag klarar inte 9 av 14 stadsdelarna målen om 14 respektive 18 barn i 

grupperna. Om barngrupperna inte ska bli ännu större behöver staden se till att satsa på för-

skolan och skjuta till mer pengar. Inrättandet av en central förskolepeng innebär att den bor-

gerliga majoriteten inte längre låter stadsdelsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i förskolan. 

En central förskolepeng utgår ifrån att behoven inom förskolan är likadana oavsett vilka bar-

nen är, var förskolan är belägen och vilket utvecklingsbehov som finns. Med en central för-

skolepeng omöjliggörs att stadsdelsnämnden kan göra prioriteringar, omfördela pengar och 

styra den verksamhet som man enligt reglementet är ansvariga för. 

Stadsledningskontoret föreslår i sitt utlåtande att man ska avskaffa den särskilda ersättning 

som stadsdelsnämnderna får för att upprätthålla barnomsorgsgarantin. Motiveringen är att 

privat drivna förskolorna omfattar ca 1/3 av alla barn och att föräldrar därför kan välja ur ett 

likvärdigt perspektiv. Det är ett märkligt resonemang som inte har något som helst att göra 

med kommunens lagstadgade ansvar om barnomsorgsgaranti. Privata förskolor har inte sam-

ma skyldigheter som de kommunala att erbjuda platser. De behöver inte delta i stadens kösy-

stem för förskolan som inrättats. Föräldrar kan inte ställa krav på privata förskolor om plats 
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eller ställa privata förskolor till ansvar för utebliven plats. Det kan man göra med kommu-

nen." 

 

Skärholmens stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av Liliane Svensson m.fl. (s), Margareta Johansson (v) och 

Rebwar Hassan m.fl. (mp) enligt följande  

 

Inrättandet av förskolepeng innebär att den borgerliga majoriteten inte längre låter stadsdels-

nämnderna ta ansvar för kvaliteten i sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att beho-

ven inom förskolan är exakt likadana och tar inte hänsyn till olika behov hos barn och olikhe-

ter i stadsdelsnämndsområden. En centralt beslutad peng försvagar stadsdelsnämndernas 

handlingsutrymme och gör det omöjligt att göra prioriteringar, omfördela pengar och styra 

verksamheten som vi är ansvariga för. Vi är motståndare till pengsystemet som urholkar 

nämndens möjlighet att styra över resurserna och den minskar medborgarnas möjlighet till 

delaktighet. Den ekonomiska och politiska makten centreras till kommunfullmäktige. 

I stadsledningskontorets utlåtande föreslås också att staden ska avskaffa den särskilda er-

sättning som stadsdelsnämnderna får för att klara barnomsorgsgarantin. Motiveringen är att 

de privat drivna förskolorna tar ansvar för förskoleutbyggnaden i takt med ökat barnantal. 

De kommunala förskolorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda stadens barn en försko-

leplats och har också ansvaret för att barnomsorgsgarantin hålls. De enskilda förskolorna har 

inte samma skyldigheter som de kommunala att erbjuda platser och heller inga krav på sig att 

delta i stadens kösystem för förskolan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor 

skiljer sig åt och går inte att jämföra. Ingen förälder kan ställa en privat driven förskola till 

svars för utebliven plats, men det kan man göra med kommunen. Förslaget att avskaffa er-

sättningen för barnomsorgsgarantin blir därför att konkurrensneutraliteten minskar, tvärtemot 

vad stadsledningskontoret hävdar. Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgaran-

tin måste tillbakavisas, om kommunen ska ha kvar någon som helst trovärdighet när det gäller 

lika villkor för utförare. 

 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Omina Younan m.fl. (s), Awas Hersi (mp) 

och Jonas Ljungstedt (v), enligt följande  

 

Vi anser att stadsdelsnämnderna ska ha kvar möjligheten att fördela resurser mellan olika 

verksamhetsområden för att tillgodose de lokala behoven. En centralt beslutad peng kan i en 

storstad som Stockholm aldrig bestämmas till ett belopp som passar alla områden. Vi är mot-

ståndare till pengsystemet som urholkar stadsdelsnämndernas rådighet över resurserna och 

därmed minskar medborgarnas möjlighet till delaktighet i den lokala demokratin. 

I stadsledningskontorets utlåtande föreslås också att staden ska avskaffa den särskilda er-

sättning som stadsdelsnämnderna får för att klara barnomsorgsgarantin. Motiveringen är att 

de privat drivna förskolorna tar ansvar för förskoleutbyggnaden i takt med ökat barnantal. 

Ingen förälder kan dock ställa en privat driven förskola till svars för utebliven plats, men det 

kan man göra med kommunen. Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgarantin 

blir därför att konkurrensneutraliteten minskar, tvärtemot vad stadsledningskontoret hävdar. 

Stadsdelsförvaltningen redovisar också att pengarna från barnomsorgsgarantin används för att 

hålla en beredskap för att vara säkra på att klara garantin, och inte i första hand för utbygg-

nad. Förslaget att avskaffa ersättningen för barnomsorgsgarantin måste tillbakavisas, om 

kommunen ska ha kvar någon som helst trovärdighet när det gäller lika villkor för utforare". 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 
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Reservation anfördes av vice ordförande Jan Forsell m.fl. (s) samt ledamöterna Bir-

ger Jeansson (mp) och Heinz Spira (v) enligt följande  

 

I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i stadens förskolor är det självklart att en stor del 

av de avsatta medlen ska tilldelas verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade 

resurser för att ha möjlighet att arbeta med såväl kvalitetsutveckling som små barngrupper. 9 

av 14 stadsdelar klarade inte att nå målen om 14 respektive 18 barn i grupperna under förra 

året, och om grupperna inte ska bli ännu större behöver staden se till att satsa på förskolan 

och skjuta till mer pengar. 

Inrättandet av förskolepeng innebär att den borgerliga majoriteten inte längre låter stads-

delsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att 

behoven inom förskolan är likadana oavsett vilka barnen är, oavsett förskola och oavsett 

stadsdelsnämnd. En centralt beslutad peng kan i en storstad som Stockholm aldrig bestämmas 

till ett belopp som passar alla områden. Att fastslå en peng försvagar stadsdelsnämndernas 

handlingsutrymme och omöjliggör för dem att göra prioriteringar, omfördela pengar och styra 

den verksamhet som de är ansvariga för. Den demokratiska styrningen försvagas. Istället 

centreras den ekonomiska, och sålunda även den politiska och organisatoriska, makten till 

kommunfullmäktige. 

I stadsledningskontorets utlåtande föreslås också att staden ska avskaffa den särskilda er-

sättning som stadsdelsnämnderna får för att klara barnomsorgsgarantin. Motiveringen är att 

de privat drivna förskolorna tar ansvar för förskoleutbyggnaden i takt med ökat barnantal. 

Förslaget om att tillägget för barnomsorgsgarantin ska tas bort är oseriöst. De kommunala 

förskolorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda stadens barn en förskoleplats, och också 

ansvaret för att barnomsorgsgarantin hålls. De enskilda förskolorna har inte samma skyldig-

heter som de kommunala att erbjuda platser och heller inga krav att delta i stadens kösystem 

för förskolan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor skiljer sig åt och går inte att 

jämföra. 

 

Ersättaryttrande gjordes av Pia Toremar (c) enligt följande 

 

Om jag hade haft yrkanderätt, hade jag röstat enligt förvaltningens förslag. 

 

Älvsjö stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Majvi Andersson m fl (s), ledamoten Maj-

Len Eklund (v) och ledamoten Kenneth Rönnquist (mp) enligt följande  

 

I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i förskolorna är det självklart att en stor del av de 

avsatta medlen ska tilldelas verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade resurser 

för att ha möjlighet att arbeta med såväl kvalitetsutveckling som med små barngrupper. Älv-

sjö stadsdel klarade inte, vare sig 2007 eller hittills under 2008, att nå målen om 14 respektive 

18 barn i flera av barngrupperna. Behovet av barnomsorg är stort och om inte ännu fler grup-

per ska tvingas till ett utökat barnantal behöver staden se till att satsa på förskolan och skjuta 

till mer pengar. 

Inrättandet av förskolepeng innebär att den borgerliga majoriteten inte längre låter stads-

delsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i sina verksamheter. Det föreliggande förslaget till 

förskolepeng utgår ifrån att behoven inom förskolan ser likadana ut oavsett vilka barnen är, 

oavsett förskola och oavsett område eller stadsdelsnämnd. Att fastslå en peng försvagar 

stadsdelsnämndens handlingsutrymme och omöjliggör för oss att göra prioriteringar, omför-

dela pengar och styra den verksamhet som vi är ansvariga för. Istället centreras den ekono-

miska makten till kommunfullmäktige samtidigt som också den politiska och organisatoriska 
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makten styrs över dit. Genom att centralisera den ekonomiska, den politiska och den organi-

satoriska makten över förskolan, sker ytterligare avlövningar av stadsdelsnämnderna. Vi 

anser att förslaget om att tillägget för barnomsorgsgarantin ska tas bort är oseriöst. De kom-

munala förskolorna har det yttersta ansvaret för att erbjuda våra barn en förskoleplats, och de 

har också ansvaret för att barnomsorgsgarantin hålls. De privata förskolorna har inte samma 

skyldigheter som de kommunala att erbjuda platser och de har heller inga krav att delta i sta-

dens kösystem för förskolan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor skiljer sig åt 

och går inte att jämföra och hänsyn till detta måste tas vid resursfördelningen. 

 

Östermalms stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av vice ordförande Rolf Lindell m fl (s), ledamöterna Marion 

Sundqvist (mp) och Berit Bornecrantz Dias (v) enligt följande  

 

I arbetet med att säkra och höja kvaliteten i stadens förskolor är det självklart att en stor del 

av de avsatta medlen ska tilldelas verksamheterna. Förskoleverksamheten behöver ökade 

resurser för att ha möjlighet att arbeta med såväl kvalitetsutveckling såväl som små barngrup-

per. Om grupperna inte ska bli större behöver staden satsa på förskolan och skjuta till mer 

pengar.  

Inrättandet av förskolepeng innebär att den borgerliga majoriteten inte längre låter stads-

delsnämnderna ta ansvar för kvaliteten i sina verksamheter. Förskolepengen utgår ifrån att 

behoven inom förskolan är likadana oavsett vilka barnen är, oavsett förskola och oavsett 

stadsdelsnämnd. Förskolepengen innebär en risk för försämring av den lokala demokratin 

genom att stadsdelsnämndernas rådighet minskar av förslaget. Detta är ytterligare ett sätt för 

den borgerliga majoriteten att minska stadsdelsnämndernas inflytande, och på sikt även med-

borgarnas deltagande i den lokala demokratin. Förslaget om att tillägget för barnomsorgsga-

rantin ska tas bort är oseriöst. Motivet att därmed skapa konkurrensneutralitet mellan egenregi 

och fristående förskolor är direkt vilseledande. De kommunala förskolorna har det yttersta 

ansvaret för att erbjuda stadens barn en förskoleplats och kan aldrig säga nej till barn som 

kräver särskild omsorg. Staden och de kommunala förskolorna har också ansvaret för att 

barnomsorgsgarantin hålls. De enskilda förskolorna har däremot inte samma skyldigheter som 

de kommunala att erbjuda platser och heller inga krav att delta i stadens kösystem för försko-

lan. Situationen för kommunala och enskilda förskolor skiljer sig alltså åt. 

 

Särskilt uttalande gjordes av ordförande Helena Bonnier m fl (m), ledamoten Susan-

na Alm (kd) och tjänstgörande ersättaren Jörgen Eriksson (fp) enligt följande 
 

Majoriteten i Östermalms Stadsdelsnämnd är i stort sett positiva till SLK:s förslag till försko-

lepeng, och instämmer helt i att en stor andel av resurserna ska fördelas ut till respektive för-

skola. 

Dock vill vi med detta särskilda uttalande understryka vikten av att de synpunkter som 

förvaltningen framför beaktas i utformningen av den slutliga lösningen. Det gäller framför allt 

elkostnader, särskild ersättning för att upprätthålla barnomsorgsgarantin, samt kompensation 

för höga hyreskostnader i vissa stadsdelar. 

Majoriteten anser att de kommunala förskolorna ska betala sina egna elkostnader, efter-

som förskolorna genom egna handlingar kan påverka förbrukningen och därmed kostnaderna. 

I de fall där elkostnaderna ingår i hyran bör detta avräknas i schablonen. På detta sätt kan vi 

på sikt styra mot större totalt ansvarstagande för miljön. 

Majoriteten anser vidare att stadsdelen fortsatt ska erhålla särskild ersättning för att upp-

rätthålla barnomsorgsgarantin. Även om vi till vår glädje ser att allt fler enskilt drivna verk-

samheter skapas och därmed erbjuder föräldrarna allt fler valmöjligheter är det i slutändan 

stadsdelsnämndens förskoleverksamhet som har det direkta och reella ansvaret att erbjuda 
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barnen plats i närområdet inom tre månader. Det kostar pengar, både i form av lokaler, perso-

nal och administration, att upprätthålla denna form av beredskap. Stadsdelen måste ha fortsatt 

ersättning för detta viktiga åtagande, som dessutom är lagstiftat. 

Majoriteten vill påpeka att hyresnivån skiljer sig markant mellan olika stadsdelar. Förut-

om att vi på Östermalm har en hög hyresnivå, finns det ett uttalat motstånd mot att hyra ut till 

förskolor. Detta kan bara kompenseras genom att betala minst gällande marknadshyror för 

området. För att klara barnomsorgsgarantin måste vi fortsatt få kompensation för höga kva-

dratmeterkostnader. 

 


